
aume Bartu-
meu rep al seu
despatx quatre
c i u t a d a n e s
amoïnades per
la situació eco-

nòmica i l’accés a les prestacions
i ajuts públics.

�LOLA GONZÁLEZ. Als 65 anys
en portaré 49 treballant. Com
pot ser que la meva pensió sigui
només de 600 euros?
Les pensions mínimes s’hauríen
de situar al nivell del salari mí-
nim, però no li puc respondre
perquè no conec el seu cas.

�ISABEL RODRÍGUEZ. Com a fa-
mília nombrosa amb tres fills,
ens costa arribar a final de mes.
Tenen pensat algun ajut?
El ministeri estudia la qüestió,
però jo no us vull enganyar, no
serà ja. Estem molt atrapats pel
canvi de la llei de la CASS i hi ha
un problema econòmic molt im-
portant. Sóc conscient de la rea-
litat com a pare amb dos fills. Tot
i que tinc una situació privilegia-
da, sé que és car viure a Andorra. 

�ANDREA VARELA. Per què no es
permet als immigrants qualifi-
cats ser professionals liberals?
Les professions liberals, i en sóc
membre tot i que ara no exercei-
xo, són, a tot arreu, lobbies tan-
cats molt proteccionistes. Els fa
por obrir el mercat. I crec que s’e-
quivoquen. Però per canviar-ho
s’ha de canviar la llei. Quan l’an-
terior Govern va fer la Llei d’o-
bertura a la inversió estrangera,
em van venir a veure a tots els
col·legis i no n’hi va haver cap
que no fes de lobby per impedir
que s’obrís. 

�L. GONZÁLEZ. Fa anys que es
parla de la paga extra. La situa-
ció ara no es la idònia, però per
què mai no s’ha portat a terme?
Perquè no hi havia una majoria
al Consell que la volgués. Encara
és més injust quan a l’adminis-
tració es cobra. No ho trobo nor-

mal, però també és veritat que la
crisi fa que tots els representants
dels empresaris es queixin d’uns
marges molt reduïts, i no vulguin
més càrregues socials, i segur
que veurien amb molta dificultat
d’acceptar una reivindicació que
a mi en sembla totalment justa. 

�RAQUEL GARCIA. Estic a l’asso-
ciació UTA, de nens amb disca-
pacitats, i s’està lluitant per te-
nir psicòlegs especialitzats.
Voldria saber si ho preveuen? 
El ministeri està fent un balanç
de les deficiències i, en paral·lel,
negocia amb la sanitat catalana,
per poder arribar a un acord al
voltant de l’hospital hispano-
francès que es fa a Puigcerdà. Ai-
xí, especialistes, que potser se-
rien molt costosos, podrien

treballar fent rotacions a Andor -
ra, la Seu o Puigcerdà. 

�I. RODRÍGUEZ. Per què cal es-
perar 20 anys per ser andorra?
Això és política pura i dura. Quan
es van posar els 20 anys de resi-
dència va ser perquè els conser-
vadors no volien obrir gaire el
ventall de la nacionalitat. Com
menys gent vota menys possibili-
tats de canvi. Estem disposats a
rebaixar-ho. El nostre programa
parla de 15. Crec que encara són
molts, i ho voldríem situar a 10,
però no veig que avui hi hagi una
voluntat política. Però tenim la
doble nacionalitat. Cada cop hi
ha més andorrans amb passa-
port espanyol, i això és un suïci-
di. La millor manera que només
n’hi hagi una és reduir terminis.

�I. RODRÍGUEZ. Es volen posar
nous impostos, però ara és més
econòmic anar a la Seu a com-
prar la verdura.
És el món al revés, però això és
culpa dels marges de benefici i
de la cadena d’intermediaris. Els
impostos serveixen perquè l’Es-
tat presti serveis i per respondre
a l’obligació que té d’ajudar els
que ho necessiten. Però avui no
són justos. Perquè jo guanyo pro-
bablement més que vostè i pa-
guem el mateix. Volem introduir
un únic impost general indirecte,
que volem rebaixar al 5,5% i això
ha de permetre abaratir molts
dels productes que compra el
consumidor.

�I. RODRÍGUEZ. Els meus nens
van a l’Escola andorrana. Tin-

dran problemes quan vulguin
estudiar o treballar a Espanya? 
Està pràcticament resolta la con-
validació del batxillerat, però
aquest no és el problema, sinó la
relació amb Europa. No som ciu-
tadans comunitaris. Els nostres
fills no poden fer d’advocat ni de
metge liberal a Espanya. Cal so-
lucionar-ho amb l’acord amb la
UE. La reforma fiscal permetrà
als empresaris andorrans fer co-
ses a Espanya, sense estar casti-
gats fiscalment, i la llibertat
d’instal·lació de professionals,
però ha de ser recíproc.

�L. GONZÁLEZ. La paga de soli-
daritat serà per a sempre? 
S’ha de mantenir, però necessi-
tem diners.

�I. RODRÍGUEZ. És normal que
la CASS tingui dèficit quan som
una població jove. Ni tan sols
pots estar de baixa. Jo tinc una
invalidesa i he de continuar tre-
ballant? Cobrarem la pensió?
L’Estat té l’obligació d’assumir les
pensions. Entre molts maldecaps
hem descobert que el dèficit està
fora de control. Una part ve del
nombre exagerat de baixes. Hi ha
gent que n’abusa. Un altre pro-
blema és que no estem en condi-
cions d’aguantar el cost enorme
de la lliure elecció d’hospital de
categoria de fora. Haurem d’anar
a un model de seguretat social
més a l’espanyola i això causarà
molt dolor econòmic als agents
del sistema, però no podem
aguantar més. No aixecarà ni
onades d’entusiasme ni generarà
aplaudiments, però s’ha d’expli-
car que la situació està molt ma-
lament i ho hem de tallar.

�I. RODRÍGUEZ. Però paguen
justos per pecadors.
El sistema és injust. Som de les
poques seguretats socials del
món que no limitem per dalt el
que es cobra. Algú que guanyi
una fortuna pot cobrar una fortu-
na de pensió i això també s’ha de
limitar.
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“Haurem d’anar a una seguretat
social més a l’espanyola”

Psicòloga clínica

45 anys, la Massana.

Secretària de direcció
33 anys, Escaldes.

Encarregada de neteja 

57 anys, Escaldes.
Secretària
37 anys, Andorra la Vella
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